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korona Ez azonban nem csoda. Hiszen a város 
ugyanilyen lakásért, messze a belvárostól évi 18 
milliót szed, van tehát honnan venni a példát. 

— Kötelességmulasztást követett el a város, ami-
kor a részére, jövedelmező bérházak építését nem 
forszírozta, mert építtethetett volna olcsó amor-
tizációs kölcsönből. 

— A második védelmi vonal, amit Szeged la-
kosságának ki kell építenie: a védekezés a liáz-
bérdrágaság ellen. Óriási nyomorúság következik 
be, ha a házbérek korlátlanul nőhetnek az égig 
és mindent meg kell tenni, hogy a lakók, akik-
nek jövedelme még nagyon messze van a bé-
kebelitől, keltő védelmet kapjanak ezen a téren is. 

Végűi felszólította a népkörök megbízottait, hogy 
nyilatkozzanak, csatlakoznak-e a megindítandó moz-
galomhoz, mert ez a mozgalom a n é p k ö r ö k ak-
c i ó j a l e s z , vagy podí,g alakitsák-e meg a lakók 
«szövetségének fiókját. 

Dr. Pap Róbert nagy hatást keltő beszéde után, 
a Városi Párt nevében K e m e r I.ajos mondott 
köszönetet a mozgalom megindításáért. Ivifejetette, 
hogy most a hatóság nem támogatja a lakókat, ho-
lott egy évvel ezelőtt a polgármester azt jelentette 
ki, hogy 

nem szálkád a lakásukat felszabadítani, 

meri a város lakosságának ötven százaléka 
a körtöltésre kerül. 

Dr. K r a u s z József szükségesnek tartja az ál-
landó permanenciát; minden második csütörtö-
kön össze kell jönni a népkörök megbízottainak, 
akik hivják most össze a közgyűléseket és egy-
hangú határozattal csatlakozzanak a megindult 
mozgalomhoz. Minden követ meg kell mozdítani 
a lakók érdekében, hiszen bizonyítható, hogy 
S z e g e d e n t ö b b l a k á s t p u s z t í t o t t a k el, 
m i n t a m e n n y i t é p í t e t t e k . 

T a m á s s y Rózsi, K i s s Géza, F o g e 1 Ede. 
P é t e r t ' f y Ferenc, R a d v á n s z k y Vince, B ö-
r ö c Mátyás, V o j t o v i c s Lajos szólallak még 
fel, akik mindannyian lelkesen csatlakoztak a 
mozgalomhoz. 

Fogel Ede indítványára kimondotta azután az ér-
tekezlet, hogy a legközelebbi hetekben nagygyű-
lést rendez. 

Végül dr. Krausz József hangsúlyozta, hogy az 
akció teljesen politikamentes. Indítványozta, hogy 
a mozgalom intézőbizollsága a jelenlévő kikül-
döttekből alakuljon meg és elnöknek dr. P a p 
Róbertet válasszák meg. 

A megjelentek dr. Krausz József indítványát 
egyhangúlag elfogadták és ezzel az értekezlet véget 
ért. i 

Tápé község kétszeres bérért adta kt 
a közlegelő céljaira igényelt szegedi földet. 

(A Délmagyarország munkatársától.) Fur-
csa földbirtokharca lámadt Szeged városnak 
Tápé faluval a földreformmal kapcsolatban. 
A harc kiindulási pontja az az ítélet, amelyet 
az Országos Földbirtokrendező Bíróság ho-
zott és amely arra kötelezte a földbirtokos 
Szeged várost, hogy a Tisza Tápé alalti árterü-
letén lévő birtokából — kiváló televényföld 
ennek a résznek minden röge — háromszáz 
katasztrális holdat engedjen ál Tápé falunak 
közlegelő céljaira. Ennyit igényelt a község 
és az OFB, amelynek ítéletei megfelebbezhe-
tellenek, ennyit meg is itéll a falunak. ítéle-
tében kimondotta azonban, hogy a háromszáz 
holdnak csakis közlegelö lehet a rendelte-
tése. 

Az OFB Ítéletének végrehajtása elől.l cz a 
kihasított háromszáz hold is bérföld volt. A 
város apró. egy-két-tizholdas parcellákban 
adla ki leginkább lápéi lakosoknak, de volt 
a bérlők között szegedi is. Az átlagos bér 
alig egy métermázsa buza volt holdankinl és 
évenkint. Azért ilyen kevés, inert árterületről 
volt s/.ó. ha a Tisza lulmagasra áradt, akkor 
víz alá kerüli és elpusztult az egész vetés. 
A bérlőknek tehát számolniuk kelleti ezzel 
a rizikóval, igaz viszont az is, hogy szárazabb 
esztendőkbeu a föld háromszorosan behozta 
a ves'.lcségel. 

Tápé község elöljárósága, amikor az OFB 
ítélete értelmében megkapta a háromszáz hol-
dat. természetesen kilelte belök- a régi bérlő-
kel, kiderült azonban, hogy sok a kapott föld, 

lényegesen több, mint amennyire a kis falucs-
kának szüksége van. A tápéi jószágok nem 
győzték lelegelni az uj legelő fütermését és igy 
annak nagyrésze kárba veszett, azaz kárba-
veszett volna, ha Tápé falu bölcs elöljárósága 
nem kamatoztatta volna a véletlen szeren-
cséi. 

Erről a kamatoztatásról volt szó Szeged 
város tanácsának csütörtöki ülésén. A fanács 
hivatalos jelentések alapján ugyanis megál-
lapította, hogy Tápé község elöljárósága az 
OFB állal odaítélt szegcdi földet nem arra 
a célra használja, amelyei az ítélet megjelöli, 
hanem parcellákra osztva továbbra is bérbe-
adja ugyanazoknak u tápéiaknak, akik a föl-
det azelőtt a várostól bérelték. A különbség 
csak az, hogy ezek a bérlők, akik a városnak 
holdankinl alig egy mázsa búzabéi- állagot 
fizettek, Tápé község elöljáróságának most 
ennek a bérnek körülbelül a kétszeresét fi-
zetik. 

A tanács elhatározta, hogy felterjesztést in-
téz ebben az iigvben az OFB-hez és a kor-
mányhoz, kéri, hogy semmisítse meg a bíró-
ság eredeti ítéletét és a földet adja vissza a 
városnak, mert hiszen Tápé falu azt nem arra 
a célra használja, mint amelyre kapta, sőt 
üzérkedik a földdel, amennyiben kétszer ak-
kora béri szed érte, mint amennyit a város. 
Ezenkívül a szegedi bérlőkel ki is tette belőle, 
csak a tápéi bérlők kaphattak ott a falutól 
földel. 

Tervek a Fil&armonilcus Egyesület 
válságánál* elsimítására. 

(A D é l m a g y a r o r s z á g m u n k a t á r s á t ó l ) 
Szerdai számában beszámolt a D é l m a g y a r o r -
s z á g a komoly válságnak azokról a tüneteiről, 
amelyek az utóbbi hetek alatt a Filharmonikus 
Egyesületben felmerültek. Az ügy érdekében álló-
nak tartottuk a helyzetről teljesen tiszta képet 
tárni ,i közönség elé. ami — azt hisszük — sike-
rült is azokkal a nyilatkozatokkal, amelyeket az 
egyesület főzeneigazgalójától, titkárától, a zenész-
szövetség szegedi titkárától, továbbá attól a dr. 
K u n Izidortól kaptunk, akinek tudvalévőleg a 
legjelentékenyebb része van a szegedi zenei élet 
felvirágoztatásában. 

Flrhtner Sándor 

a következőket mondotta munkatársunknak: 
Megfelel a valóságnak, hogy a honvéd zene-

kar tagjaival együtt kiléptem a Filharmonikus 
Egyesületből De ma már olyan stádiumba került 
a dolog, hogy a félreértések elsimítása teljes jog-
gal remélhető, ami kitűnik abból is. hogy fe-
lettes hatóságomtól megkaptam az engedélyt az 
egyesületbe való visszalépésre, ami a vasárnapra 
összehívó ti igazgatósági ülése u l'og megtörténni. 

— Ami a többi kilépési illeti, hát azok. ha fáj-
dalmasak is, nem érintik majd súlyosabban a 
filharmónia jövő évi működését, amelynek zenekari 
és művészi tervezetét már teljes egészében ki-

dolgoztam. A polgári zenészek sérelme a legrö-
videbb időn belül, talán már vasárnap elintézést 
nyerhet, feltéve, hogy a szövetség nem élezi ki 
a helyzetet. 

—• Lehet, lvogy lesznek még kimaradások, vagy 
lesz egy csoport, amely igyekszik nehézségeket 
gördíteni, ez azonban nem fog a munkámban 
akadályozni. Annyira bizom a felmerült ellentétek 
teljes elsimításában, hogy a tervezeteket is elké-
szítettem, amelyet készséggel bocsájlok a nyil-
vánosság rendelkezésére. Természetesen á t s z e r -
v e z e m az e f/ész z e n e k a r t . Eszerint a jö-
vő évadban a filharmonikus orchester a követ-
kezőképen fog kialakulni: 10 prim. 12 secu.id, 
ti viola, 4 cselló. 5 oonlrabasszus, 3 fuvola, 3 

.joboa. 3 klarinét, 3 fagott, 6 vadászkürt, 3 trom-
bita. 3 trombon, 1 tuba, 3 ülőhangszer, tehát 65 iagu 
zenekar, amely hatalmas létszám Budapesten kívül 
sehol másutt nincs. Ha ebből a zenekarból né-
hányan, de akár még tizen is hiányoznának, még 
akkor is tökéletesen meg fogom tudni oldani a 
jövő évi programot, amely azt hiszem — speciá-
lis voltánál fogva is —, széles körök tetszését fogja 
megnyerni. Lesz klasszikus német hangverseny, 
magyar, orosz, olisz hangverseny, ünnepi hang-
verseny az egyesület fennállásának 10 éves fordu-
lója alkalmából és még egy magyar hangverseny 
Hi:l av Jenő közreműködésével. 

Dr. Belli- Ferenc 
a filharmónia titkára a következőket jelentette ki 
n.unkatírsutfk előtt: 

— A katonaság és a filharmónia között felme-
rüli félreértéseket sikerült eloszlatni. Az egyesület 
igazgatósága áliralol intézeti a 9. gyalogezred pa-
rancsnokságához, amelyben megmagyaráztuk, hogy 
a polgári zenekar megszervezésére irányuló anké-
lo.i a meghívottak csak mint magánemberek vei-
tek részi, ott a filharmónia képviselve sem volt, 
a k&lonazenészekel egyáltalában nem sértették, sőt 
a zenei art sem, csupán a polgári zenekar felállítá-
sának szükségességét hangoztatták. Az ezredpa-
rancsnokság tudomásul vette a filharmónia ál-
iratát és intézkedett, ugy, hogy a katonazenészek, 
élükön Fichtner Sándorral, már vissza is lép-
hetnek az egyesületbe. Vasárnapra összehívtuk 
az igazgatóságot és akkor fogjuk újból felvenni 
a katonazenészeket és ezzel a ténnyel a kérdést 
közmegnyugvásra elintézni. 

— Igyekezni fogunk a polgári zenészeket is to-
vábbi működésre bírni, bár ők erősen sérelmezik 
az egyik helybeli lapban megjeleni cikket, amely 
párhuzamot vont a polgári és katonai zenekar 
közölt és sérlő módon foglalkozott a zenészszö-
vetséggel. A polgári zenészek nem is akarnak ad-
dig játszani, ínig ezt a sérelmüket nem reparál-
ják. de minden reményünk megvan arra, hogy 
itt is sikerül a béke helyreállítása. 

— A zenekar teljesítőképessége a kilépésekkel 
csökkent. P e r é n y i kilépett, mert ugy vélte, hogy 
a zenekar mai összetételében a művészi nivó már 
nem fokozható, T e Í b i s z elfoglaltságára való hi-
vatkozással lépeti ki. K u n dr. pedig egyéb okok-
ból mondolt le. Fichtner már a mult évben szor-
galmazott olyan ügyrendet, amely a hanyag ta-
gokat két-három hiányzás után azonnali kizárás-
sal sújtja. Ujjá akartuk szervezni már a mull év-
ben az egész zenekart, de ez nem látszott célra-i 
vezetőnek, ugy, hogy l e g l i a l h a l ó s a h ' b a n 
c s a k a p o l g á r i z e n e k a r i m e g s z e r v e -
z é s s e g i l h e t . 

— A titkári állásról nem mondtam le. Az egye-
süleltcl szemben erre az évadra még kötelességeim 
vannak. Elsősorban most a katonazenekar ügyét 
intézzük el és a zenészszövetséggel felmerült sé-
relmekel akarjuk elsimítani. Ezután ezt az ével le-
zárjuk és összehívjuk a közgyűlést. 

Lánjí István 
a zenészszövetség szegedi titkára kijelentette, hogy 
a szövetség sérelme egy hírlapi cikkre vezethető 
vissza, amely a polgári zenekar megbízhatóságát 
vonta kétségbe. A polgári zenészek nem léptek ki a 
Filharmonikus Egyesületből, csupán működésüket 
szüntették be mindaddig, míg sérelmüket nem re-
parálják. Ha ez megtörténik, újból működni fog-
nak. A szövetség ezt az elhatározását a Filhar-
monikus Egyesülettel közölte már levélben. 

I)r. Kun Izidor 
kilépésének okairól nem nyilatkozott. Kijelentette 
azonban, hogy a filharmónia válsága Fichtner 
Sándor és a katonazenészek kilépésével kezdődölt. 
Amennyiben a béke helyreáll, mondta még dr. 
Kun és ha c s a k a m ű v é s z e t é r t fognak dol-
gozni az egyesületben, nagy jövő vár a filharmó-
niára. Szerintem Szeged város orchestrális élete 
akkor fog helyes irányban fejlődni, ha majd 
m e g f e l e l ő orchester áll rendelkezésre, amely-
nek minden tagja s z a k k é p z e l t muzsikus kell 
hogy legyen. A polgári zenészek az utóbbi évek-
ben, különösen akkor, amikor a katonazenekar 
gyenge volt, éppen olyan fontos tényezői voltak a 
város zenei életének, mint a katonazenészek és 
egymás nélkül zenei élei nem is fejlődhetett volna 
ki. Nagyon fontosnak tartom a filharmónia fenn-
maradását és ezt az együllest mindaddig fenn 
kell tartani, míg valamikor a jövőben a városi 
zenekarnak nemcsak hivatása, hanem k ö t e l e s -
s é g e is lesz átvenni az orchestrális élet vezetését; 

Mély fá jda lommal tudatjuk a magunk 

és rokonaink nevében, hogy szeretett 

nővérünk 

ö e v < ¿éderer ¿ipólné 
j un ius 8 án hosszas szenvedés ulén 

70 éves korában elhunyt. 

Drága halottunkat junius 10-én dél-

után 3 órakor kisérjük Nádor ucca^ 14. 

szám alól a szegedi zs idó temetőbe. 

764 fl gyászoló testvérek. 

V A R G A M I H Á L Y J S t í * Z E G E D 
Aradi ucca 4. Telefon 469. 
Mindennemű kötéláru, zsineg, zsák, ponyva, 

szőlőkötöző fonalak és há ló 131 
g y á r i á r o n k n p h n t ó . 


